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RESUM DE LA REUNIÓ DE CENTRES DE DIA AMB AFERS SOCIALS I FAMÍLIES I 
DIRECCIÓ GENERAL DE L’AUTONOMIA PERSONAL I LA DISCAPACITAT 

 
Nota anterior al resum: ACRA va enviar prèviament els dubtes plantejats pel grup 
de treball de centres de dia de la nostra organització als representants del 
Departament d’Afers Socials i Famílies i de la Direcció General de l’Autonomia 
Personal i la Discapacitat presents a la reunió. Trobareu els dubtes presentats 
al final del document. 
 
Des d’Afers Socials es comenta que hi ha una estabilització de la corba 
epidemiològica en els darrers deu dies, i l’objectiu és que continuï així per 
afrontar amb garanties el retorn dels nens als centres educatius i també la salut 
i l’atenció a les persones en dependència. Això contrasta amb les residències 
on la corba està controlada i hi ha molt pocs casos, uns 76 positius arreu del 
país. 
 
No existeix un pla de contingència en centres de dia. En cas de rebrots s’ha de 
tornar a mesures anteriors ja preses, amb tot el que això comporta. S’estan 
revisant eines que poden fer-nos servei per tal de determinar com s’ha de 
controlar la pandèmia. Hem de mirar d’actuar amb seguretat i prevenció, però 
també amb normalitat. Volem els centres de dia oberts, i la guia de mesures i 
recomanacions van en aquest sentit, i si no estan aprovades pel Procicat és 
perquè s’estaven prenent mesures urgents a altres punts del país i es generaven 
contrasentits. En qualsevol cas, l’esperit del document de mesures i 
recomanacions és vàlid i vigent, però no és una eina útil i prou clara i en som 
conscients, sobretot a l’aplicar a llocs com Barcelona o on s’ha de fer 
restriccions. Ens hem reunit amb Salut Pública i aviat tancarem un document 
per passar-lo al Procicat i tenir-lo aprovat divendres vinent. Tenim uns quants 
dies per si es volen fer aportacions des d’aquest espai. Qualsevol mesura en 
positiu, de flexibilització i que retingui la seguretat, doncs serà benvinguda. 
 
Si no hi ha mesures de restricció generals, hi ha espais territorials que ja tenen 
oberts els centres de dia. A Barcelona hi ha centres de dia oberts, tancats i amb 
atenció individual. Volem que els centres de dia tinguin detectades les 
necessitats d’atenció individual i les puguin donar a domicili o escalonades en 
el mateix centre, i si és possible que es puguin fer activitats grupals fins al 80%. 
 
Volem que les mesures del document que estem preparant vagi en aquest 
sentit. Tenir-lo aprovat divendres que ve. 
 
Recordeu que si hi ha dubtes, els centres de dia s’han de remetre al servei 
d’atenció primària de referència de cada persona, per tal que es gestioni la PCR 
corresponent. 
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Si observeu un cas sospitós amb un quadre clínic complicat cal activar els 
serveis d’urgència. 
 
Respecte la facturació, s’ha treballat un seguit d’instruccions de facturació al 
llarg de l’agost i que podem compartir-les tot i que no tenim el retorn 
d’intervenció general i intervenció delegada. Estem a punt d’enviar-les, però no 
tenen l’aval encara d’Economia. 
 
Sí que podem compartir enfocament del departament, que vol resoldre tots els 
dubtes expressats en aquest sentit. 
 
Respecte fer ingressos en els centres de dia i amb consonància en voler centres 
oberts, doncs volem ingressos. Tot això ja es pot començar a treballar i en 
relació al web ja s’ha treballat tècnicament aquesta setmana i la gestora 
funcional de la web ens diuen que estarà oberta el dimecres, 9 de setembre. 
Hauríem de tenir el web obert al llarg d’aquell dia per gestionar ingressos en 
centres de dia. Es podran fer altes, baixes i les gestions corresponents. 
 
Es pregunta si totes les decisions s’haurien de publicar al DOGC, relatives a 
obertura i tancament dels centres de dia. Que hi hagi valentia i que sí hi ha 
centres que poden estar a un percentatge d’obertura doncs puguin fer-ho 
perquè la situació és crítica. Si els centres educatius s’obren i els restaurants 
també, els centres de dia haurien de poder fer-ho. 
 
Per part d’ACRA, Montse Llopis diu que la situació d’inconcreció respecte els 
centres de dia es va repetint reunió rere reunió. Si es pot anar a un restaurant, si 
els centres educatius obren, per què no un centre de dia? Hauria de poder fer-
se amb totes les mesures de seguretat. Les persones grans es van deteriorant, 
les famílies ho passen molt malament i les empreses estan en una situació 
crítica. Hi ha una gran incertesa i això no ajuda gens al sector. 
 
El Dr. Carlos Navas, com a coordinador del grup de treball de centres de dia 
d’ACRA, comenta que els criteris que utilitzen els ambulatoris no són sempre els 
mateixos a l’hora de determinar els PCR. Alguns es fan, alguns no el fan i 
demanen aïllament... Els criteris de Salut no són clars i tenim por que un metge 
que desconegui la realitat del centre pugui tancar-lo. Crec que en aquesta reunió 
hi hauria d’haver algú de Salut. Estem davant d’un problema sanitari i seria molt 
positiu que això passés. Parlem de persones molt vulnerables a nivell físic i 
psicològic. Estem decidint per la gent gran i es decideix des de la por. L’impacte 
que està tenint el confinament sobre la gent gran és immens. 
 
Es demana que es necessiten respostes molt concretes, més de les que s’han 
rebut, i que quan serà la reobertura en els centres de dia integrats en 
residències. I la compensació que han de rebre els centres. 
 



 
 

Des de la Direcció General de l’Autonomia Personal i la Discapacitat es diu que 
es pot convocar un representant de Salut a les reunions perquè ens trobem en 
una situació complicada, que des que es van tancar els centres no s’han obert. 
Coincidim amb el sector i estem revisant el nou protocol perquè busquem la 
màxima normalitat de funcionament. Aquesta és la filosofia que volem aplicar i 
l’estem acabant de tancar entre Afers Socials, Salut i Salut Pública. Es 
reactivaran els ingressos perquè volem que les activitats es facin en els centres 
de dia. 
 
S’ha d’aprendre a conviure d’una forma segura. Hi ha situacions diferents en el 
territori i volem recuperar la normalitat als centres amb totes les mesures de 
precaució. I volem donar-vos marge per organitzar el centre complint sempre 
amb els criteris que us donarem a través del protocol. 
 
Volem sistematitzar la realització de webinars amb professionals de Salut, Salut 
Pública i Afers Socials per tal que es pugui aplicar el document de forma més 
precisa. 
 
Hem d’anar identificant referents de centres de dia i els hem de clarificar, tant 
en Afers Socials com de Salut. Estem enfortint els equips d’Afers Socials al 
territori perquè tothom tingui clares les instruccions i els protocols es puguin 
desplegar correctament. 
 
Esperem que divendres vinent tinguem ja un protocol aprovat. 
 
Des de la Subdirecció General de Recursos tenim una proposta pendent 
d’aprovació per part d’intervenció general i delegada. La idea és fer el pagament 
de les places en la línia del que es fa fins ara, al setembre, quan surtin les noves 
instruccions. En les situacions que hi hagi places desocupades, aquestes places 
es seguiran pagant al 100%, es podrà fer una sol·licitud d’abonament, i les 
places que estiguin ocupades es pagaran de forma habitual, a més del 
pagament dels costos addicionals, que en aquesta instrucció està controlat. 
Fins que no hi hagi un sistema informàtic que ho englobi tot, caldrà fer una 
factura a banda. 
 
Les places col·laboradores aniran en la mateixa línia, però al pagar-se un mes 
abans ens hem trobat en la situació que el pagament de juliol encara no s’ha fet 
perquè la instrucció no està aprovada. No es poden pagar fins que la resolució 
no estigui aprovada. Esperem que aquesta setmana vinent la tinguem. 
 
La resolució dirà que els usuaris han de pagar el copagament de juliol, de forma 
proporcional, segons el servei prestat. 
 
Afers Socials diu que l’usuari ha de copagar des del moment que ha rebut servei. 
Aquesta és la indicació clara que arriba des d’intervenció. I això es reflectirà a 
la factura de juliol. 



 
 

Des de la Subdirecció General de Recursos es diu que el pagament de juliol està 
preparat, però que falta el vistiplau d’intervenció. Si s’ha de regularitzar a 
posteriori, també es farà. I que els pagaments es faran un cop aprovada 
instrucció per intervenció. 
 
Des d’Afers Socials es diu que amb la COVID-19 no s’han de modificar els PIAS. 
 
Es pregunta si amb les PEVS hi haurà efectes retroactius de pagament i es 
respon que sí. Respecte l’atenció individualitzada, els usuaris tenen dubtes i el 
refusen perquè hi ha problemes per articular-les. 
 
Des de la Direcció General es diu que es treballarà per normalitzar al màxim els 
centres de dia per tal de donar cobertura a la gran majoria de persones. També 
explica que si s’ha de fer un tancament, caldrà articular un programa entre tots 
per donar atenció fora d’aquest espai de referència. 
 
Des d’Afers Socials es comenta que el Decret Llei 29/2020 en el seu article 10 
preveu que es puguin adequar espais per a activitats d’atenció diürna, que 
hauran de tenir vistiplau de Salut Pública i Afers Socials i Famílies. 
 
Si la situació epidemiològica s’agreuja, l’atenció domiciliària agafarà força i 
caldrà coordinació amb referents municipals i dels professionals dels centres 
de dia. 
 
També s’explica que intenten multiplicar-se per donar sortida a totes les 
demandes, però són conscients de les mancances pressupostàries a les que 
s’enfronten. 
 
Es pregunta què passarà amb els centres de dia integrats si hi ha un cas positiu, 
si un cop publicat el document es podria fer una videoconferència ràpida. 
 
Des de la Direcció General diu que han de valorar amb Salut Pública com s’ha 
de procedir en els casos que hi hagi infecció quan tinguin dependència d’un 
centre residencial. 
 
Des de la Direcció General es comenta que en cas d’un possible brot serà el 
centre d’atenció primària de referència i Salut Pública qui assumeixin la relació 
amb el centre afectat. 
 
Des de la Direcció General es comenta que estan valorant si els centres de dia 
han de tancar o no en el supòsit que hi hagués un nou confinament. 
 
I no havent-hi més temes es dona la reunió per finalitzada. 
 
 
Barcelona, 4 de setembre de 2020 



 
 

DUBTES PRESENTATS A LA REUNIÓ PER PART DEL GRUP DE CENTRES DE DIA D’ACRA 
 
Obertura i ingressos 
- Com queda la reobertura dels centres en cas de rebrot. 
- Voluntat de fer ingressos nous amb seguretat. 
- Els centres de dia amb places privades estan en una situació crítica si no poden fer 
ingressos. 
 
Pagaments 
- No ens han activat els usuaris des que ens els van donar de baixa al març i vam 
reprendre activitat l'1 de juliol. 
- No s'ha cobrat res, ni places col·laboradores, ni PEVS ni res. La situació és crítica. 
- Clarificar els copagaments dels usuaris al juny i el juliol. 
- Clarificar els copagaments dels usuaris quan aquests marxen unes setmanes del 
mes, però tornen a gaudir del servei unes altres del mateix mes. 
 
Administració 
- Demanen que la relació entre administració i centres no quedi aturada a l'estiu. 
Davant la manca de respostes a les preguntes efectuades per un servei associat, des 
del Consorci s'ha dit que han estat de vacances 
 
Situació epidemiològica 
- Els centres demanen certeses, volen saber si han d'obrir o tancar segon el llindar 
EPG. És a dir, si varia d'una setmana a l'altra per damunt de 75, i els centres no saben 
si han d'enviar els usuaris a casa o no ho han de fer. Proposen un indicador més 
estàtic per donar seguretat i estabilitat a usuaris, famílies, treballadors i empreses. 
 
Relació amb Salut 
- Tenir algun referent covid al CAP que doni un cop de ma. Igual que PCR, al CAP 
encara es neguen. 
- Falta coordinació entre Afers Socials i Famílies i els serveis socials d'atenció 
primària. Com que no saben si estem oberts o tancats no tramiten el PIA i les famílies 
es queixen. 
 
Necessitat de personal 
- Fer una borsa de treballdors per cobrir les baixes per covid, baixes per atendre 
mainada, etc... 
 
Tarifes 
- Quan es cobraran les noves tarifes de COVID-19? Estaven previstes al setembre. 
 
Normativa 
- Cal un normativa específica pels centres de dia i que es publiqui al DOGC. 
- Es va ensenyar un esborrany de noves normes per a centre de dia que es va mostrar 
en una reunió anterior. On està? 
- Estem pendents que se'ns convoqui per explicar el nou projecte de serveis que 
l'administració vol pels centres de dia. 
 
 
 



 
 

Procediments 
- Habilitar una web per fer baixes i donar d'altes a usuaris. No hi pot haver places 
buides encara que es paguin al 100%. 
- Establir un formulari de comunicació de casos COVID-19. 
- Assignació d'un referent de la COVID-19 amb nom, mail, etc... 


